

المستخلص/ Abstract

الصناعة في عهد الملك خالد بن عبدالعزيز آل سعود
دراسة تاريخية ١٣٩٥/١٤٠٢هـ - ١٩٧٥/١٩٨٢م
INDUSTRY IN THE REIGN OF KING KHALID BIN ABDULAZIZ AL SAUD

HISTORICAL STUDY 1395/1402A.H-1975/1982 A.D

بحث مقدم لرسالة الماجستير في التاريخ الحديث والمعاصر

إعداد

علي بن سالم خلوفه

الرقم الجامعي / ١٣٠١٢٥٩

إشراف الدكتور

ضاوي بن عواض السلمي

١٤٤٠هـ / ٢٠١٩م

المستخلص

الحمد لله رب العالمين ، والصلاة والسَّلام على سيِّد الخلق أجمعين ، نبينا محمد وعلى آله وصحبه ومن تبعهم بإحسانٍ إلى يوم الدين .

أمَّا بعد : فإنَّ رسالة :الصناعة في عهد الملك خالد بن عبدالعزيز آل سعود
دراسة تاريخية ١٣٩٥-١٤٠٢هـ

رسالة علمية مقدمة لنيل درجة الماجستير في التاريخ الحديث والمعاصر من الباحث :

علي بن سالم مبروك خلوفه .

يهدف هذا البحث إلى التعرف على التجربة الصناعية في المملكة العربية السعودية خلال فترة البحث حيث يعتبر عهد الملك خالد من أهم مراحل التنمية الصناعية في السعودية .

حيث تتناول هذه الدراسة تطور الصناعة من حيث تنظيماتها والتسهيلات التي وفرتها الدولة في سبيل النهوض بها وتتبع العوامل المؤثرة في ذلك التطور ويتطلب هذا استعراض مراحل بدايات الصناعات في المملكة وأشكالها منذ عهد المؤسس الملك عبدالعزيز آل سعود - رحمه الله -

منهج الدراسة: تعتمد الدراسة على المنهج التأريخي التحليلي الذي يقوم على تتبع مراحل تطور الصناعة في المملكة العربية السعودية وذلك بجمع المادة العلمية المتعلقة بالموضوع من مصادرها ومن ثم تحليلها واستخلاص النتائج.

موضوع الدراسة : يناقش البحث ثلاثة فصول رئيسية يتناول **الفصل الأول** التنظيمات التشريعية التي صدرت في عهد الملك خالد، وكيفية الاهتمام بالعملية التعليمية التي تمثلت في التدريب المهني (معاهد، وكليات) والتي أنشئت خلال فترة البحث، ويتناول أيضا التسهيلات الحكومية لتطوير الصناعة. أما **الفصل الثاني** يناول مجالات الصناعة وأنواعها فيتبع بداية الصناعات التقليدية بالمملكة قبل النهضة الصناعية، ومن ثم يتطرق البحث إلى تشكيل الهيئة الملكية للجبيل وينبع وانطلاقة وإنشاء شركة الصناعات الأساسية (سابق)، ثم الصناعات البتروكيماوية والصناعات التحويلية، ويستعرض انتشار المدن الصناعية في مختلف مدن ومناطق المملكة. ويناقش الفصل الثالث أثر التطور الصناعي على المملكة ويشمل التوسع الصناعي الكبير وإجراء مقارنات واحصاء للمصانع قبل وبعد تولي الملك خالد للحكم في المملكة العربية السعودية ويختتم **الفصل الثالث** بذكر أثر التطور الصناعي في المجتمع السعودي . وفي النهاية كانت الخاتمة التي شملت ما توصلت إليه الدراسة من نتائج.

وبالله التوفيق

Abstract

Praise be to Allah, Lord of the worlds, and blessings and peace upon our Prophet Mohamed Sayed all creation, and his family and followed them charitably to the Deen.

After: the letter: **industry in the reign of King Khalid Bin Abdulaziz Al Saud historical study of 1395-1402 A.H**

Dissertation submitted for the degree in modern and contemporary history of the researcher:

Ali Ben Salem Mabrouk khalofa

This research aims to identify industrial experience in Saudi Arabia during King Khalid's reign is the research of the most important stages of industrial development in Saudi Arabia.

So this study development of industry in terms of their workings and facilities provided by the State to promote and track the factors influencing this development requires that the review stages of the beginnings of industries in its founding era Kingdom King Abdulaziz Al Saud Allah have mercy –

Study on historical methodology the analytical track stages of development of industry in Saudi Arabia by collecting scientific material on the subject of sources and then analyze them and draw conclusions.

Subject of study: search discusses three main chapters chapter I deals with the statutory regulations that were passed in the reign of King Khalid, and how interest in the educational process in vocational training (schools, colleges) created during the search, and also deals with government facilities to develop Industry. Chapter II handling industry types and traces the beginning of traditional industries in the Kingdom before the industrial Renaissance, and then touch the search to form a Royal Commission for Jubail and Yanbu breakthrough and create basic industries Corporation (SABIC), and petrochemical industries and manufacturing industries, and reviews the proliferation of industrial cities in different cities and regions of the Kingdom, and chapter III discusses the impact of industrial development on the great industrial expansion includes Kingdom and comparisons and census of factories before and after King Khalid of Saudi Arabia governance chapter III concludes evolution said Satellite in Saudi society. And in the end it was the finale that included the findings of the study results.